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Apărare și spațiu 

 

1. Competența generală, angajamentul european și independența personală 

Ce aspecte ale calificărilor și experienței dumneavoastră vă recomandă în mod deosebit pentru a deveni comisar 

și pentru a promova interesul general european, îndeosebi în domeniul de care urmează să fiți responsabil? Cum 

veți contribui la aplicarea orientărilor politice ale Comisiei? Cum veți integra și aplica perspectiva de gen în toate 

domeniile de politică din portofoliul dumneavoastră? Cum veți integra și aplica tematica legată de tineret? 

Ce garanții de independență puteți oferi Parlamentului și cum veți proceda pentru a vă asigura că niciuna dintre 

activitățile dumneavoastră trecute, actuale sau viitoare nu pune sub semnul întrebării modul în care vă veți 

îndeplini obligațiile în cadrul Comisiei? 

Viața mea a fost dedicată politicii și promovării interesului comun mai mult decât în ultimele trei decenii. Am 

venit din mediul academic, unde eram fizician, și am intrat în politică în 1988 odată cu mișcarea „Sąjūdis” și cu 

lupta pașnică a poporului lituanian pentru a-și recâștiga libertatea după 50 de ani de ocupație sovietică. Multe 

dintre valorile mele își au originea în epoca „Sąjūdis”, în reconstruirea statului lituanian și în revenirea sa în sânul 

democrațiilor europene. De-a lungul întregii mele activități politice, am fost întotdeauna un european convins. 

Aderarea Lituaniei la UE și NATO este un exemplu de miracol istoric, care a contribuit la consolidarea 

independenței și la crearea de posibilități pentru un succes economic și social remarcabil. Prin urmare, sunt convins 

de puterea transformatoare fără precedent a apartenenței la UE și la NATO, care poate fi repetată și în alte părți 

ale Europei. 

De-a lungul întregii mele cariere politice, am ocupat diferite funcții de conducere politică, ceea ce mi-a permis să 

acumulez o gamă bogată de cunoștințe, experiență și competențe. Am ocupat funcția de prim-ministru al Lituaniei 

în două rânduri (1999-2000 și 2008-2012). În timpul primului meu mandat, țara mea se confrunta cu o criză 

economică profundă (din cauza crizei economice din Rusia din 1998) și, în timpul celui de-al doilea mandat, cu 

criza financiară mondială din 2008-2012. Cu reforme și restructurări nepopulare, dar necesare, precum și cu 

asistență eficientă din partea UE, guvernele pe care le-am condus au reușit să depășească cu succes aceste crize. 

Încă de la începutul revoluției din Maidan, m-am străduit să contribui la consolidarea sprijinului internațional 

pentru Ucraina. În 2022, am inițiat rețeaua parlamentară mondială „Uniți pentru Ucraina” (U4U), care oferă o 

susținere mondială cauzei ucrainene. Astfel cum a declarat Președinta aleasă a Comisiei Europene, Ursula von der 

Leyen, în orientările sale politice, „cele mai bune investiții în securitatea europeană sunt investițiile în securitatea 

Ucrainei.” Pe de altă parte, UE trebuie să fie pregătită pentru „confruntările militare cele mai extreme” (astfel cum 

am menționat în scrisoarea mea de misiune). Pentru aceasta, avem nevoie de o „revizuire sistemică a apărării 

Europei” (Ursula von der Leyen, GLOBSEC, 30.8.24). 

Din cauza războiului Rusiei împotriva Ucrainei, ne confruntăm cu cea mai profundă criză de securitate de pe 

continentul european de la cel de-al Doilea Război Mondial încoace. O criză reprezintă o oportunitate. Așa cum 

spunea Jean Monnet în 1957, Europa va fi făurită în crize și va fi suma soluțiilor adoptate pentru aceste crize. După 

cum se subliniază în orientările politice, trebuie să ieșim din actuala criză de securitate prin crearea uniunii 

europene a apărării. 

Prin urmare, responsabilitatea mea, în strânsă colaborare cu Înaltul Reprezentant/Vicepreședintele și sub 

îndrumarea vicepreședintelui executiv pentru suveranitate tehnologică, securitate și democrație, va fi de a crea 

condiții pentru ca industria apărării și a spațiului să furnizeze suficiente resurse necesare, astfel încât această nouă 

eră să poată deveni realitate. Împreună cu Înaltul Reprezentant/Vicepreședintele, vom prezenta împreună o Carte 

albă privind viitorul apărării europene în primele 100 de zile ale mandatului. Această carte albă va defini noua 
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abordare a rolului UE în domeniul apărării, va identifica nevoile noastre de investiții și calea către construirea unei 

veritabile uniuni europene a apărării. 

În activitatea mea, voi face tot posibilul pentru a pune în aplicare integrarea perspectivei de gen în politica de 

apărare și în politica spațială. Voi face tot posibilul în calitate de comisar, dacă voi fi confirmat, pentru a contribui 

la inițiativele Comisiei privind egalitatea de gen, în special la noua Strategie privind egalitatea de gen pentru 

perioada de după 2025. 

Voi urma direcția orientărilor politice privind tineretul în toate activitățile mele în calitate de comisar, inclusiv prin 

organizarea și participarea mea personală la primul dialog anual privind politica de tineret în domeniul apărării și 

spațiului, transformându-l într-un efort anual. Tinerii acordă prioritate păcii și securității internaționale ca 

preocupări-cheie. Atunci când voi elabora politici în cadrul portofoliului meu, voi lua în considerare feedbackul 

din partea tinerilor. 

 

Conducerea responsabilă și standardele înalte de transparență, conduită și etică ale politicienilor sunt extrem de 

importante. Am încercat întotdeauna să rămân transparent, declarațiile mele de interese au fost accesibile 

publicului, iar cea legată de numirea mea în funcția de comisar va fi, de asemenea, publicată de Parlamentul 

European.  

În ceea ce privește independența, transparența, imparțialitatea și disponibilitatea, mă voi conforma literei și 

spiritului tratatelor UE, voi respecta, fără excepție, obligația de păstrare a secretului profesional, astfel cum este 

definită la articolul 339 din Tratatul privind funcționarea Uniunii Europene, voi onora Codul de conduită al 

membrilor Comisiei Europene și voi acționa în interesul european fără a primi instrucțiuni. Mă angajez să apăr și 

să pun în aplicare tratatele UE și să acționez dintr-o poziție de neutralitate și independență față de interesele fiecărui 

stat membru, inclusiv față de cel care m-a propus în această funcție. Dacă, în viitor, va apărea o situație de potențial 

conflict de interese în exercitarea atribuțiilor mele de comisar, voi informa fără întârziere pe Președinta aleasă von 

der Leyen.  

 

2. Gestionarea portofoliului și cooperarea cu Parlamentul European  

Vă angajați să informați în mod corespunzător Parlamentul cu privire la acțiunile dumneavoastră și cele ale 

serviciilor din subordinea dumneavoastră? În ce sens vă considerați răspunzător în fața Parlamentului? 

Ce angajamente specifice sunteți pregătit să vă asumați legat de colaborarea cu Parlamentul, prezența în comisiile 

și în plenul Parlamentului, transparența și cooperarea și cum veți da curs efectiv pozițiilor și cererilor de inițiative 

legislative ale Parlamentului? Legat de inițiativele planificate sau procedurile în curs, sunteți dispus să transmiteți 

Parlamentului la timp aceleași informații și documente pe care le puneți la dispoziția Consiliului? 

În calitate de fost și actual deputat în Parlamentul European și de fost parlamentar național și prim-ministru, știu 

cât de importantă este supravegherea parlamentară și colaborarea strânsă cu Parlamentul și știu ce înseamnă să 

reprezinți intereselor cetățenilor, din regiuni îndepărtate ale Uniunii Europene și din țări situate în apropierea 

zonelor de conflict. 

Voi colabora cu Parlamentul și cu comisiile relevante în toate etapele procesului de elaborare a politicilor și ale 

dialogului politic, inclusiv prin prezentarea în fața comisiilor parlamentare competente. De asemenea, voi însărcina 

conducerea superioară a serviciilor din subordinea mea să acorde prioritate invitațiilor Parlamentului European pe 

ordinea lor de zi. Asigurarea faptului că întrebările cu solicitare de răspuns scris din partea deputaților în 

Parlamentul European primesc un răspuns rapid și că rezoluțiile Parlamentului European sunt urmate în mod 

corespunzător și în timp util fac parte integrantă din acest angajament, precum și disponibilitatea mea pentru 

reuniunile bilaterale cu președinții acestor comisii și cu membrii acestora. În plus, voi însărcina cabinetul și 

serviciile aflate în responsabilitatea mea să dea dovadă de deschidere față de discuțiile cu membrii Parlamentului 

European, cu grupurile politice și cu personalul și să asigure și un flux regulat de informații la nivel tehnic. În 

conformitate cu orientările Președintei alese, voi sta la dispoziție pentru a răspunde oricărei solicitări din partea 

Parlamentului European de a dezbate în plen în formatul cel mai adecvat. 

În vederea găsirii unor noi căi de urmat și a unor idei pentru a îmbunătăți vocea cetățenilor și a societăților civile 

din Uniunea Europeană, voi asigura o monitorizare adecvată a recomandărilor Conferinței privind viitorul Europei. 
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Utilizând experiența mea în promovarea creării de rețele internaționale, voi căuta în mod activ noi forme de creare 

de rețele și de colaborare cu societatea civilă și cu experți independenți. 

Intenționez să mă bazez pe principiile reflectate atât în orientările politice ale președintei alese a Comisiei, cât și 

în scrisoarea mea de misiune, prin desfășurarea culturii mele de lucru a dialogului, cu o implicare regulată în 

comisiile parlamentare și în triloguri. Voi respecta pe deplin principiul egalității de tratament în relațiile cu 

Parlamentul European și cu Consiliul, în conformitate cu dispozițiile Acordului-cadru din 2010 și ale Acordului 

interinstituțional din 2016 privind o mai bună legiferare. 

Principalele propuneri legislative la care se referă scrisoarea mea de misiune, în special Programul privind industria 

europeană de apărare și viitorul act legislativ al UE privind spațiul, vor fi etape inițiale importante ale activității 

mele, Parlamentul European fiind colegiuitor. În plus, astfel cum se menționează în scrisoarea mea de misiune, 

voi acorda o importanță deosebită pregătirii unui raport anual privind progresele înregistrate în ceea ce privește 

executarea și punerea în aplicare și voi contribui la reducerea sarcinii administrative și a obligațiilor de raportare 

pentru întreprinderi, activități care vor fi comunicate atât comisiilor parlamentare, cât și formațiunilor Consiliului. 

Sunt pe deplin conștient de faptul că, dacă voi fi confirmat în funcția de comisar, portofoliul meu se va referi la 

domenii sensibile, care ar putea necesita discuții într-un format restrictiv. Caracterul sensibil al informațiilor nu 

mă va împiedica să găsesc modalități constructive de a face schimb de opinii cu Parlamentul European într-un 

spirit de încredere reciprocă.  

Subscriu pe deplin angajamentului președintei alese de a acorda Parlamentului un rol mai important în inițierea și 

elaborarea legislației și sunt pregătit, în conformitate cu orientările sale, să răspund rezoluțiilor Parlamentului în 

temeiul articolului 225 cu propuneri legislative, cu respectarea deplină a principiilor proporționalității, 

subsidiarității și unei mai bune legiferări. În acest scop, voi organiza, după caz, un dialog structurat cu 

dumneavoastră, pentru a discuta modalitățile de continuare a oricărei rezoluții în temeiul articolului 225 care intră 

în sfera mea de competență și pe care instituția dumneavoastră o poate adopta, și mă voi asigura că Comisia 

răspunde acestor rezoluții în timp util.  

Întrebări adresate de Comisia pentru afaceri externe 

3. Vi s-a încredințat un nou rol, acela de a contribui la coordonarea la nivel european a construirii unei veritabile 

uniuni europene a apărării. Cum intenționați să atingeți acest obiectiv ambițios în cursul mandatului 

dumneavoastră? Cum vedeți repartizarea sarcinilor și complementaritatea rolurilor cu Vicepreședintele/Înaltul 

Reprezentant, dat fiind rolul acestuia de lider în cadrul PSAC, și cu vicepreședintele executiv desemnat pentru 

suveranitate tehnologică, securitate și democrație? În cadrul proceselor decizionale ale Comisiei, care sunt 

prioritățile dumneavoastră concrete de inițiative legislative, bugetare și politice, inclusiv cele comune și 

obiectivele/scopurile pentru portofoliul de apărare și spațiu pe termen scurt, mediu și lung pe durata mandatului 

dumneavoastră? Care sunt principalele provocări, cum le veți depăși în urmărirea acestor priorități și obiective 

și cum intenționați să le finanțați?  

Într-un context geopolitic caracterizat de amenințări multiple, complexe și în continuă evoluție, trebuie să 

accelerăm urgent progresele către o veritabilă uniune europeană a apărării. Acest lucru necesită o schimbare de 

paradigmă și o revizuire sistematică a apărării europene, fără a aduce atingere suveranității necontestate a statelor 

membre în domeniul apărării.  

În opinia mea, crearea unei uniuni europene a apărării înseamnă atingerea unei stări stabile de pregătire în domeniul 

apărării la nivelul UE și în general. UE și statele sale membre ar trebui să fie în măsură să protejeze cetățenii, 

integritatea teritorială, activele și infrastructurile critice ale Europei, precum și valorile fundamentale și procesele 

sale democratice. O veritabilă uniune a apărării va trebui, de asemenea, să dispună de o bază industrială și 

tehnologică de apărare europeană (EDTIB) competitivă, inovatoare și rezilientă. Acest lucru va necesita eforturi 

comune, progresive și constante, bazate pe o înțelegere comună a nevoilor și obiectivelor noastre.  

Astfel cum a stabilit președinta von der Leyen în Orientările politice pentru următoarea Comisie, trebuie să 

elaborăm o nouă abordare și să identificăm nevoile de investiții pentru construirea unei veritabile uniuni europene 

a apărării. În acest scop, dacă voi fi confirmat, voi prezenta împreună cu Vicepreședintele/Înaltul Reprezentant al 

Uniunii pentru afaceri externe și politica de securitate o Carte albă privind viitorul apărării europene, care să 

contribuie la consolidarea unei ambiții cu adevărat europene și la definirea unor acțiuni proporționale. Pot anticipa 

trei axe principale de discuție. În primul rând, o uniune europeană a apărării implică o guvernanță raționalizată și 

o interconectare neîntreruptă între responsabilitățile și activitățile reglementate de Tratatul privind Uniunea 
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Europeană și de Tratatul privind funcționarea Uniunii Europene. Politica de apărare de bază și politica industrială 

de apărare trebuie să colaboreze strâns. În al doilea rând, o uniune europeană a apărării trebuie să se întemeieze pe 

o analiză comună a amenințărilor și pe o percepție comună a amenințărilor. În al treilea rând, trebuie să ne 

reamintim angajamentul de a cheltui mai mult, mai bine, împreună și la nivel european, de a utiliza pe deplin 

instrumentele și resursele existente și de lua în considerare posibilități prin care să ne oferim resursele suplimentare 

care încă ne lipsesc pentru a ne atinge obiectivele vitale.  

În acest context, aspectele politicii de securitate și apărare comune nu mai pot fi disociate de politica industrială 

de apărare a UE. Responsabilii cu monitorizarea amenințărilor și identificarea nevoilor corespunzătoare trebuie să 

se coordoneze mai eficient cu cei care sunt în măsură să ne activeze programele industriale și resursele aferente. 

Aceasta nu este doar o condiție pentru a avea succes. Este însuși nucleul misiunii noastre. În mod similar, 

activitatea privind uniunea europeană a apărării trebuie, de asemenea, să aducă beneficii competitivității și 

capacității de producție a industriei de apărare, precum și coerenței dintre dimensiunea internă și cea externă a 

acțiunii noastre în materie de securitate. Aceasta înseamnă că comisarul pentru apărare și spațiu va trebui să 

colaboreze atât cu vicepreședintele executiv desemnat pentru suveranitate tehnologică, securitate și democrație, 

cât și cu Înaltul Reprezentant/Vicepreședintele Uniunii pentru afaceri externe și politica de securitate pentru a ne 

atinge obiectivele comune. 

Această colaborare va fi benefică și pentru valorificarea deplină a potențialului programelor și inițiativelor spațiale 

ale UE de a contribui la îndeplinirea priorităților-cheie: securitate și apărare, reziliență, creștere economică, 

tranziția digitală și tranziția verde. Avem nevoie de o industrie spațială puternică și inovatoare, care să răspundă 

nevoii noastre presante de sisteme spațiale de ultimă generație ale UE și care să fie competitivă, diversificată și 

capabilă să asigure independența Uniunii: să furnizeze noi tehnologii, soluții și procese industriale și să sprijine 

evoluția inițiativelor emblematice ale UE în domeniul spațial. Intenționez să continui activitatea referitoare la o 

strategie privind economia bazată pe datele spațiale, să consolidez competitivitatea industriei spațiale a UE și să 

încurajez creșterea întreprinderilor nou-înființate și a IMM-urilor inovatoare. 

Căutarea de sinergii se va afla, firește, în centrul acțiunii mele, începând cu apărarea și spațiul. Valorificând 

strategia spațială a UE pentru securitate și apărare, ar trebui să maximizăm utilizarea spațiului în scopuri de apărare 

și să protejăm activele spațiale ale UE și ale statelor membre. Dacă voi fi confirmat, voi acorda prioritate dezvoltării 

și implementării serviciilor spațiale în sprijinul apărării, inclusiv a serviciului public reglementat Galileo și a 

serviciilor de conectivitate securizată IRIS2, precum și a unui serviciu de observare a Pământului pentru utilizatorii 

guvernamentali și din domeniul apărării. Pentru a garanta implementarea sigură și fiabilă a acestor programe, 

Uniunea va avea nevoie de capacități autonome, fiabile și eficiente din punctul de vedere al costurilor pentru a 

avea acces în spațiu. Voi urmări să mă asigur că Europa își consolidează suveranitatea în ceea ce privește accesarea 

și utilizarea spațiului prin intensificarea eforturilor de asigurare a accesului autonom în spațiu și, de asemenea, 

printr-o mai mare diversificare și o mai mare concurență în rândul furnizorilor europeni de servicii de lansare. 

Asigurarea investițiilor atât în industria apărării, cât și în sectorul spațial va fi o prioritate generală a acestui mandat, 

în special pentru a aborda provocările cu care se confruntă competitivitatea EDTIB. O problemă majoră a constat 

în investițiile insuficiente cronice, astfel cum s-a subliniat în analiza Comisiei și a Înaltului Reprezentant, care 

arată că apărării i s-ar fi alocat o sumă suplimentară de 1,1 mii de miliarde EUR dacă statele membre ar fi cheltuit 

în mod constant 2 % din PIB în perioada 2006-2020. Eficacitatea EDTIB este compromisă și mai mult de 

fragmentarea pieței, fiecare dintre țările UE preferând să își sprijine industria internă a apărării, ceea ce duce la o 

producție ineficientă, la scară mică în Uniune. Această fragmentare și capacitatea de producție subdezvoltată sunt 

evidente în faptul că aproximativ 75 % dintre achizițiile UE în domeniul apărării au provenit din afara UE în 

perioada dintre începutul agresiunii Rusiei în Ucraina și luna iunie 2023. În plus, creșterea cheltuielilor UE pentru 

apărare a rămas semnificativ în urma altor puteri mondiale, crescând cu doar 19,7 % în perioada 1999-2021, în 

timp ce țări precum SUA, Rusia și China au înregistrat creșteri mult mai substanțiale ale bugetelor de apărare în 

aceeași perioadă. 

Atât pentru apărare, cât și pentru spațiu, ar trebui să ne asigurăm că abordăm provocările geopolitice și de securitate 

presante. O primă cale este, fără îndoială, punerea în comun a resurselor în cadrul proiectelor europene 

emblematice de interes comun în domeniul apărării. Sunt pe deplin conștient de faptul că nu va fi o sarcină ușoară 

să se identifice prioritățile-cheie în materie de investiții pentru sporirea gradului de pregătire sau consolidarea 

contribuției europene la NATO. În acest sens, consider că este util să explorăm opțiuni de monitorizare a 

investițiilor în domeniul apărării la nivelul UE și într-un format mai structurat, începând cu indicatorii propuși de 

Strategia privind industria europeană de apărare și dezvoltați în continuare, inclusiv prin integrarea acestora în 

guvernanța UE și în programele naționale. Pe termen mediu, va trebui să încurajăm statele membre să cheltuiască 

mai bine, împreună, mai mult și la nivel european. Astfel cum se menționează în Orientările politice ale președintei 
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alese, prima sarcină este necesitatea urgentă de a reconstrui, de a reconstitui și de a transforma forțele armate 

naționale, astfel cum sunt definite de statele membre.  

Următorul CFM reprezintă o oportunitate importantă de a maximiza impactul acțiunii Uniunii în ceea ce privește 

spațiul, de a mobiliza bugetul UE pentru a îndeplini prioritățile UE și de a oferi previzibilitate investițiilor private 

și investițiilor publice naționale. Pentru a sprijini o industrie spațială puternică și inovatoare, intenționez, de 

asemenea, să desprindem învățăminte din CASSINI – inițiativa Comisiei de sprijinire a antreprenoriatului în 

domeniul spațial. 

După cum s-a subliniat în orientările președintei von der Leyen pentru noua Comisie, un nou Fond european pentru 

competitivitate va fi instituit ca o capacitate de investiții care va sprijini sectoarele strategice esențiale pentru 

competitivitatea UE, inclusiv sectorul spațiului. Dacă voi fi confirmat, voi colabora îndeaproape cu 

vicepreședintele executiv pentru prosperitate și strategie industrială și cu comisarul pentru buget, luptă antifraudă 

și administrație publică în vederea atingerii acestui obiectiv. 

Trebuie să avem o abordare mai ambițioasă în ceea ce privește finanțarea apărării în următorul CFM pentru a 

sprijini competitivitatea și capacitatea de producție a industriei europene de apărare. 

Dacă voi fi confirmat, voi contribui la consolidarea pieței unice prin crearea unei veritabile piețe unice a apărării. 

O atenție deosebită va fi acordată standardizării, inclusiv punerii în aplicare de către statele membre a standardelor 

militare ale NATO, precum și convergenței în materie de certificare. Acest efort va implica promovarea utilizării 

standardelor convenite atât în materie civilă, cât și în materie de apărare – cum ar fi acordurile de standardizare 

ale NATO – în cadrul programelor industriale de apărare ale UE, precum și sprijinirea unor activități rapide de 

certificare încrucișată pentru a asigura interoperabilitatea și a reduce barierele din calea intrării pe piață a 

produselor din domeniul apărării în întreaga UE. În plus, dincolo de revizuirea directivelor privind transferul de 

produse din domeniul apărării și achizițiile din domeniul apărării, trebuie să ne gândim la un acces mai bun pe 

piață pentru toate întreprinderile, la o cooperare transfrontalieră sporită și mai ușoară și la îmbunătățirea securității 

aprovizionării. În plus, dacă voi fi confirmat, în prima jumătate a anului 2025 voi colabora cu ceilalți membri ai 

colegiului pentru a prezenta un act legislativ al UE privind spațiul, care să deschidă calea către o piață unică a 

sectorului spațial. Acest lucru va stimula competitivitatea industriei noastre spațiale, va crea mai multe oportunități 

de afaceri și va simplifica activitatea întreprinderilor noastre din domeniul spațial.  

Cred cu tărie că o colaborare continuă cu principalele părți interesate, cum ar fi Parlamentul European, Consiliul, 

statele membre, industria, comunitatea de cercetare și opinia publică mai largă, poate asigura adeziunea și 

consensul necesare în sprijinul unei agende ambițioase pentru industria europeană de apărare și spațiu. 

 

4. Războiul de agresiune al Rusiei împotriva Ucrainei a readus un război de amploare pe continentul european. 

În calitate de primul comisar al UE pentru apărare și spațiu, cu rol de lider în crearea unei uniuni europene a 

apărării și în elaborarea unei Cărți albe privind viitorul apărării europene, care vor fi prioritățile dumneavoastră 

pentru a sprijini statele membre în regenerarea capabilităților europene de apărare pe termen scurt, mediu și 

lung, pentru a asigura securitatea cetățenilor UE? În acest sens, puteți da câteva exemple de inițiative pe care le-

ar putea dezvolta Comisia și care ar fi în concordanță cu nevoile definite de Vicepreședinte/Înaltul Reprezentant 

și de statele membre și în conformitate cu angajamentele din Declarația de la Versailles?  

Cred cu tărie că trebuie să fim în măsură să refacem stocurile naționale de apărare și să dotăm forțele armate ale 

statelor membre cu ceea ce este necesar pentru a putea face față confruntărilor militare cele mai extreme. Acest 

lucru implică investiții masive pentru regenerarea capabilităților noastre de apărare și realizarea de investiții în 

modul cel mai eficient.  

În abordarea acestor nevoi critice există două provocări distincte în intervale de timp diferite. Pe termen scurt, 

trebuie să sporim urgent gradul de pregătire al UE pentru un scenariu de posibilă agresiune militară. Simultan, 

trebuie să planificăm pe termen mediu și lung, recunoscând faptul că, în deceniile următoare, este probabil ca SUA 

să își diminueze prezența în sectorul european al apărării, pe măsură ce se va concentra asupra provocării strategice 

reprezentate de China. Aceste duble provocări subliniază imperativul de a consolida rapid autonomia și 

capabilitățile de apărare ale UE, asigurând capacitatea Uniunii de a-și proteja în mod eficace interesele și 

securitatea într-un peisaj mondial din ce în ce mai complex. 
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În plus, consider că este necesar, pe termen scurt, să continuăm să sprijinim cercetarea și dezvoltarea în domeniul 

apărării prin intermediul Fondului european de apărare (FEA). De asemenea, trebuie să continuăm punerea în 

aplicare a celor două instrumente de urgență, Regulamentul de instituire a unui instrument pentru consolidarea 

industriei europene de apărare prin achiziții publice în comun (EDIRPA) și Regulamentul privind sprijinirea 

producției de muniții (ASAP).  

Totuși, pentru a spori în mod semnificativ cererea agregată în UE și pentru a intensifica producția industrială de 

echipamente de apărare convenționale, sunt necesare mult mai multe eforturi, în cea mai strânsă coordonare 

posibilă cu statele membre, inclusiv: (i) promovarea unui schimb adecvat de informații între statele membre ale 

UE, UE și NATO cu privire la situația cantitativă actuală a resurselor și nevoilor de apărare, care ar putea duce, în 

final, la un plan de producție al industriei de apărare a UE pentru a alinia și a optimiza capabilitățile de producție 

ale bazei industriale și tehnologice de apărare europene (EDTIB) în raport cu nevoile colective în materie de 

securitate ale statelor membre ale UE și ale aliaților NATO într-un mod coordonat și eficient; (ii) explorarea, 

împreună cu statele membre, a opțiunilor de constituire de stocuri comune pe baza criteriilor de securitate militară 

ale UE și monitorizarea indicatorilor UE privind consolidarea capacităților industriei de apărare și investițiile în 

industria de apărare care ar putea fi integrați în programele naționale; (iii) promovarea achizițiilor comune prin 

intermediul viitorului Program privind industria europeană de apărare (EDIP), pentru agregarea cererii și niveluri 

mai scăzute ale prețurilor .  

Prin urmare, voi colabora cu Parlamentul și Consiliul în vederea adoptării rapide a EDIP și sper să contez pe 

sprijinul dumneavoastră vital în acest scop.  

În plus, contez, de asemenea, pe sprijinul dumneavoastră în ceea ce privește transformarea mobilității militare într-

o resursă logistică militară cuprinzătoare, care va necesita, printre altele, investiții semnificative în infrastructura 

de mobilitate militară, precum și eliminarea blocajelor de reglementare pentru această mobilitate. Trebuie să 

consolidăm capabilitățile de transport aerian de marfă și să sporim investițiile în infrastructura logistică, cum ar fi 

porturile, aeroporturile, căile ferate, căile navigabile și drumurile. În ceea ce privește aceste aspecte ale mobilității 

militare, dacă voi fi confirmat, voi colabora îndeaproape cu comisarul pentru transport sustenabil și turism. În plus, 

trebuie să dezvoltăm infrastructura necesară, inclusiv digitalizarea, monitorizarea fluxului și sistemele de 

optimizare a încărcăturii, facilitarea deplasării transfrontaliere rapide a trupelor și a echipamentelor, reducând în 

mod semnificativ timpul de desfășurare și sporindu-ne astfel în mod semnificativ capacitatea de apărare și 

pregătirea operațională colectivă.  

Aceste măsuri necesită consolidarea mobilității militare prin eliminarea tuturor barierelor. 

 Trebuie să fim în măsură să asigurăm noi capabilități de apărare forțelor armate ale statelor membre. Trebuie să 

dispunem de mijloace suficiente pentru a ne concentra asupra celor mai mari amenințări comune și transfrontaliere. 

Pentru a realiza acest lucru, următorul cadru financiar multianual trebuie să prevadă investiții europene. Dar vom 

face și propuneri care să răspundă nevoilor urgente de investiții în domeniul apărării. 

În plus, trebuie să explorăm și opțiuni care ar putea implica o combinație între finanțarea la nivelul UE, contribuțiile 

naționale și soluții inovatoare de finanțare pentru a stimula investițiile sectorului privat în capabilitățile de apărare 

în anumite domenii prioritare, cum ar fi scutul antirachetă european, apărarea cibernetică, mobilitatea militară sau 

tehnologiile dronelor. 

Acțiunile noastre viitoare în astfel de domenii prioritare vor trebui să fie definite în comun de Comisie și de Înaltul 

Reprezentant pentru afaceri externe și politica de securitate, cu implicarea deplină a statelor membre, care vor 

decide în ultimă instanță cu privire la prioritățile care trebuie abordate în primul rând. Va fi esențial să se asigure 

o tranziție fără sincope către un cadru solid pentru consolidarea capabilităților europene de apărare. 

 

5. Ați fost însărcinat să prezentați (în cooperare cu Vicepreședintele/Înaltul Reprezentant) Cartea albă privind 

viitorul apărării europene încă din primele 100 de zile ale mandatului dumneavoastră și, prin acest proces, vi s-

a dat misiunea de a contribui la o viziune și la obiective ambițioase comune stabilite de Consiliu, Parlament, 

cetățeni și alte părți interesate și de a consolida parteneriatul UE-NATO. Cum veți colabora în mod proactiv și 

eficace cu Parlamentul European de la primele etape ale proceselor de elaborare și dezvoltare a Cărții albe 

privind viitorul apărării europene și ale altor inițiative din domeniul dumneavoastră de responsabilitate și până 

când acestea vor deveni operaționale și vor fi implementate (inclusiv în perioada premergătoare următorului 
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cadru financiar multianual)? În acest sens, vă rugăm să furnizați detalii cu privire la modul în care intenționați: 

să întrețineți schimburi periodice de opinii în plenul Parlamentului și cu comisiile competente; să asigurați un 

„dialog structurat” și să garantați că vă puteți prezenta ad-hoc într-un termen scurt în cazul unor evenimente 

semnificative sau unor evoluții majore; să vă asigurați că pozițiile Parlamentului sunt luate în considerare în mod 

corespunzător în propunerile de acte legislative și în comunicările și strategiile UE; să vă asigurați că 

Parlamentul primește informațiile și documentele relevante pentru portofoliul dumneavoastră, inclusiv cele pe 

care le comunicați Consiliului, și că comisiile competente sunt informate imediat și pe deplin, în scris și oral; și 

să vă asigurați că Parlamentului îi sunt furnizate informații pertinente și relevante care nu sunt publice de la 

reuniunilor cu ușile închise? 

Președinta aleasă m-a însărcinat, împreună cu Înaltul Reprezentant pentru afaceri externe și politica de securitate 

și vicepreședintele desemnat al Comisiei, să lucrez la o Carte albă privind viitorul apărării europene, în special să 

inițiez o dezbatere cu publicul, părțile interesate, Parlamentul European și Consiliul pentru a ajunge la un consens 

cu privire la o nouă abordare comună a apărării în UE. Cartea albă, care urmează să fie prezentată în primele 100 

de zile ale mandatului Comisiei, va reprezenta punctul de plecare și va fi concepută astfel încât să fiți implicați 

într-un stadiu incipient al procesului, stabilind posibile căi și drumul de urmat. 

După cum a reamintit președinta aleasă, apărarea Europei necesită ca statele membre și instituțiile UE să 

colaboreze îndeaproape. Iar apărarea Europei înseamnă protejarea cetățenilor europeni. Sondajul postelectoral al 

UE arată că apărarea și securitatea UE au reprezentat una dintre cele șapte priorități care au încurajat cetățenii să 

voteze. Prin contribuția instituției dumneavoastră, cetățenii europeni vor avea cu adevărat un cuvânt de spus în 

domeniul apărării, care nu este și nu ar trebui să fie monopolul statelor membre și al experților militari. Cartea albă 

privind viitorul apărării europene va fi ocazia perfectă de a participa la o dezbatere publică amplă cu privire la ceea 

ce este necesar pentru a asigura pregătirea pentru apărare. 

Intenționez să lucrez în strânsă colaborare cu Parlamentul European, respectând pe deplin rolului important al 

statelor membre ca factori de decizie suverani în materie de apărare. Veți fi invitați să contribuiți la acest proces 

prezentându-vă opiniile cu privire la direcția pe care ar trebui să o urmeze apărarea europeană. Rapoartele anuale 

ale Parlamentului European privind punerea în aplicare a politicii externe și de securitate comune și a politicii de 

securitate și apărare comune oferă ocazia de a contribui în mod eficace la procesul de pregătire a Cărții albe. 

Dacă voi fi confirmat, voi fi onorat să prezint Cartea albă în plen, astfel încât să stabilim împreună cursul unui 

dialog intensificat la nivelul comisiilor Parlamentului European pe probleme de apărare.  

Publicarea Cărții albe va fi doar începutul unui parcurs comun de definire a viziunii noastre comune. Puteți conta 

pe mine, dacă voi fi confirmat în funcția de comisar pentru apărare și spațiu, pentru a asigura o cooperare eficace 

și chiar mai strânsă cu Parlamentul. 

De asemenea, voi colabora cu dumneavoastră în ceea ce privește parteneriatul UE-NATO, pe care voi urmări să îl 

dezvolt în continuare, în strânsă cooperare cu Înaltul Reprezentant/Vicepreședintele desemnat și cu respectarea 

deplină a principiilor incluziunii, reciprocității și autonomiei decizionale a UE, respectând totodată caracterul 

specific al politicii de securitate și apărare a oricăruia dintre statele membre.  

Sunt convins că Uniunea Europeană are o valoare adăugată unică în completarea eforturilor statelor membre și ale 

NATO în domeniul apărării. Mă voi baza pe instrumentele distincte ale UE, și anume pe bugetul și capacitatea sa 

de reglementare, precum și pe activele spațiale, care pot fi valorificate pentru a sprijini statele membre și NATO 

în dezvoltarea resurselor critice de apărare. Este vorba despre consolidarea rolului-cheie al NATO pentru apărarea 

colectivă. Am încredere că vom avea numeroase oportunități de a discuta despre contribuția UE la pregătirea 

generală în materie de apărare a continentului și despre complementaritatea acesteia cu NATO. 

În acest sens, doresc să aduc un omagiu activității delegației Parlamentului European la Adunarea Parlamentară a 

NATO. În calitate de copreședinte anterior al Adunării Parlamentare EuroNest, apreciez în mod special diplomația 

parlamentară și voi fi încântat să colaborez cu delegația pentru relațiile cu Adunarea Parlamentară a NATO și cu 

comisiile relevante ale PE. 

Principalele propuneri legislative la care se referă scrisoarea mea de misiune, în special Programul privind industria 

europeană de apărare și viitorul act legislativ al UE privind spațiul, vor fi etape inițiale importante ale activității 

mele, Parlamentul European fiind colegiuitor. Aștept cu interes colaborarea cu Parlamentul cu privire la 

propunerea de instituire a Programului privind industria europeană de apărare. Voi solicita serviciilor din 

subordinea mea să prezinte informări tehnice în sprijinul analizei textului pe care o veți efectua. 
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În ceea ce privește viitorul act legislativ al UE privind spațiul, Parlamentul European a oferit în mod constant 

sprijin. Am în vedere proiectele-pilot propuse legate de siguranță și sustenabilitate, care au o relevanță directă 

pentru un astfel de act legislativ. Există o opinie comună potrivit căreia avem nevoie de norme comune pentru ca 

operatorii din domeniul spațial să furnizeze fără probleme servicii în întreaga Uniune. Actul legislativ al UE 

privind spațiul este instrumentul cel mai potrivit pentru a crea această piață unică a sectorului spațial. Această 

abordare este susținută de statele membre, de Parlamentul European și de părțile interesate (industria și mediul 

academic), care au fost consultate în detaliu pe parcursul procesului de pregătire. Interacțiunea strânsă pe care o 

avem cu statele membre, cu Parlamentul și cu industria spațială va fi esențială pentru succesul acestei inițiative.  

În plus, dacă voi fi confirmat, intenționez să depun eforturi pentru a consolida competitivitatea industriei spațiale 

și pentru a maximiza utilizarea datelor spațiale. Trebuie să se facă mai mult pentru a elimina anumite bariere 

tehnologice din toate sectoarele economice și pentru a defragmenta piața europeană. Contez pe sprijinul 

dumneavoastră. 

În ceea ce privește pregătirea următorului CFM, examinarea programelor actuale reprezintă o ocazie excelentă de 

a face schimb de opinii cu comisiile competente ale Parlamentului cu privire la provocările viitoare. Mă refer la 

recenta evaluare la jumătatea perioadei a Programului spațial al UE și la viitoarea examinare a Fondului european 

de apărare. Următorul CFM reprezintă o oportunitate importantă de a maximiza impactul acțiunii Uniunii, de a 

mobiliza bugetul UE pentru a îndeplini principalele priorități urgente ale UE, de a oferi previzibilitate investițiilor 

private și publice, de a consolida sinergiile dintre obiective și de a simplifica peisajul financiar al UE pentru a 

reduce sarcina administrativă. Voi coopera îndeaproape cu Parlamentul European pentru ca acesta să își poată 

exercita pe deplin rolul legislativ, de control și de stabilire a agendei de lucru. Voi respecta pe deplin principiul 

egalității de tratament în relațiile cu Parlamentul European și cu Consiliul, în conformitate cu dispozițiile 

Acordului-cadru din 2010 și ale Acordului interinstituțional din 2016 privind o mai bună legiferare. 

Sunt pe deplin conștient de faptul că portofoliul meu va cuprinde domenii sensibile, care ar putea necesita discuții 

într-un format restricționat. Caracterul sensibil al informațiilor nu mă va împiedica să găsesc modalități 

constructive de a face schimb de opinii cu Parlamentul European într-un spirit de încredere reciprocă.  

În cazul în care acest lucru se va dovedi necesar, voi fi pregătit, de asemenea, să explorez modalități de dezvoltare 

a unor canale de comunicare adecvate și practice pentru schimbul de informații sensibile cu comisiile responsabile 

de politicile care intră în portofoliul prezentat în scrisoarea mea de misiune. 

 

Întrebări adresate de Comisia pentru industrie, cercetare și energie  

6. Dincolo de scrisoarea dumneavoastră de misiune, ce viziune aveți despre portofoliul pe care îl veți deține și ce 

ați dori să lăsați în urma dumneavoastră? Ce propuneri și inițiative legislative veți propune spre adoptare 

colegiului comisarilor în următorii cinci ani și în special în primele 100 de zile? Cum vă veți asigura că aceste 

propuneri, precum și aplicarea legislației existente, vor consolida competitivitatea europeană? Intenționați să 

folosiți evaluări de impact specifice ca bază pentru aceste propuneri legislative? Care sunt planurile 

dumneavoastră în special pentru piața unică a produselor și serviciilor din domeniul apărării, privind Fondul 

european de apărare, actul legislativ al UE privind spațiul, strategia privind economia bazată pe datele spațiale, 

precum și pentru implementarea EDIRPA, ASAP, a strategiei industriale europene în domeniul apărării și a 

strategiei spațiale a UE pentru securitate și apărare?  

 

Dacă voi fi confirmat de Parlamentul European, va fi o onoare și un privilegiu pentru mine să devin primul comisar 

pentru apărare și spațiu. Sunt pe deplin conștient de faptul că această nouă funcție face parte din răspunsul UE la 

războiul din Ucraina și la tensiunile geopolitice din ce în ce mai mari. Mă simt încurajat de faptul că Uniunea 

Europeană a depășit numeroase crize de-a lungul istoriei sale și a evoluat întotdeauna pentru a-și spori capacitatea 

de a face față noilor provocări. Protejarea intereselor noastre în domenii strategice, cum ar fi spațiul și apărarea, face 

parte din această linie de gândire. Mă voi asigura că industria de apărare și politica spațială a UE au un impact de 

durată asupra economiei, securității și apărării UE, contribuind la bunăstarea cetățenilor UE.  

Trebuie să ducem apărarea UE la nivelul următor, realizând progrese în direcția unei veritabile uniuni europene a 

apărării printr-un set de măsuri ambițioase. Statele membre ar trebui să înceapă să colaboreze mai degrabă ca regulă 

decât ca excepție și să investească nu doar mai mult, ci și mai bine, adică în colaborare și, în primul rând, în industria 

europeană de apărare. Industria noastră de apărare se poate inspira din cooperarea industrială în cadrul unor 



 – 9 –  

programe emblematice spațiale europene precum Galileo sau Copernicus, care promovează dezvoltarea și furnizarea 

în comun de servicii benefice pentru întreaga Uniune. 

Astfel cum se reflectă în orientările politice ale președintei alese și în scrisoarea mea de misiune, consider că există 

trei axe principale de lucru în ceea ce privește realizarea de progrese în direcția unei veritabile uniuni a apărării. 

În primul rând, crearea unei veritabile piețe unice a apărării, statele membre renunțând la abordările naționale 

predominante actuale cu privire la piața și industria apărării. Ar trebui să se pună un accent deosebit pe standardizare, 

inclusiv pe punerea în aplicare de către statele membre a standardelor militare ale NATO și pe convergența în materie 

de certificare. Acest efort va implica promovarea utilizării standardelor convenite în materie civilă și în materie de 

apărare, cum ar fi acordurile de standardizare ale NATO, în cadrul programelor industriale de apărare ale UE, 

precum și sprijinirea unor activități rapide de certificare încrucișată pentru a asigura interoperabilitatea și a reduce 

barierele din calea intrării pe piață a produselor din domeniul apărării în întreaga UE. 

În al doilea rând, avem nevoie de o aliniere mai strânsă între identificarea nevoilor UE în materie de capabilități și 

investițiile pentru satisfacerea acestor nevoi prin activarea programelor și a bugetului UE.  

În al treilea rând, dezvoltarea unor proiecte europene emblematice de interes comun în domeniul apărării ar fi 

esențială pentru interesele de securitate și apărare și pentru suveranitatea tehnologică a Uniunii și ar depăși 

capacitatea financiară și industrială a statelor membre în mod individual. Intenționez să lucrez îndeaproape cu 

acestea pentru a le ajuta să realizeze proiecte comune privind apărarea aeriană, apărarea cibernetică, tehnologiile 

dronelor și anti-UAV, precum și alte priorități esențiale. În plus, pe baza progreselor înregistrate până în prezent, 

voi continua să prioritizez mobilitatea militară. De asemenea, voi încuraja cooperarea dintre baza industrială și 

tehnologică de apărare europeană (EDTIB) și Ucraina, în special în ceea ce privește dronele și inovarea, pe baza 

Biroului pentru inovare al UE, înființat recent la Kiev.  

În parcursul nostru către o uniune europeană a apărării, ne vom baza pe experiența instrumentelor de urgență pe 

termen scurt, cum sunt Regulamentul privind sprijinirea producției de muniții (ASAP) și Regulamentul privind 

consolidarea industriei europene de apărare prin achiziții publice în comun (EDIRPA).  

De asemenea, mă angajez să intensific eforturile Fondului european de apărare pentru a reduce fragmentarea 

peisajului capabilităților de apărare ale UE și pentru a spori competitivitatea industriei europene de apărare. De 

asemenea, va fi esențial să se pună rapid în aplicare măsurile propuse în Strategia privind industria europeană de 

apărare și să se adopte și să se demareze rapid punerea în aplicare a Programului privind industria europeană de 

apărare, aflat în prezent în discuție în cadrul Consiliului. În ceea ce privește programul, Parlamentul European va 

juca un rol esențial în lunile următoare. 

Privind în perspectivă, voi acorda o atenție deosebită pentru sprijinirea creării unei piețe unice europene a apărării 

și pentru stimularea competitivității și a capacității industriei europene de apărare. 

Cred că avem nevoie și de o schimbare de paradigmă pentru spațiu. Viziunea mea se va axa pe consolidarea poziției 

UE de lider mondial în domeniul spațial, prioritizând totodată competitivitatea sectorului spațial, maximizând 

utilizarea spațiului pentru securitate și apărare și îmbunătățind protecția activelor spațiale.  

Strategia spațială a UE pentru securitate și apărare va fi piatra de temelie a abordării mele. Voi colabora îndeaproape 

cu Înaltul Reprezentant pentru afaceri externe și politica de securitate și cu Vicepreședintele desemnat al Comisiei, 

cu restul colegiului și cu statele membre pentru a asigura continuarea punerii sale în aplicare.  

Pe termen scurt, mă voi concentra pe continuarea dezvoltării serviciilor spațiale în sprijinul apărării. Printre 

inițiativele-cheie se numără serviciile publice reglementate Galileo și IRIS2 și Programul UE privind conectivitatea 

securizată, care va oferi servicii de conectivitate securizată utilizatorilor guvernamentali și din domeniul apărării 

până în 2030. Pe termen mediu, voi lucra la dezvoltarea de noi servicii în scopuri guvernamentale în domeniul 

observării Pământului, atât cu un serviciu-pilot, cât și cu studiile de fezabilitate aflate în desfășurare în prezent. În 

paralel, ne vom îmbunătăți cunoașterea situației spațiale prin intermediul serviciilor UE de supraveghere și urmărire 

spațială și vom dezvolta o misiune pilot pentru operațiuni și servicii în spațiul cosmic. De asemenea, voi urmări să 

asigur un acces autonom, receptiv și versatil în spațiu. Pe termen lung, voi urmări să dezvolt capacități autonome în 

domeniul operațiunilor și serviciilor din spațiul cosmic.  

Dacă voi fi confirmat, voi prioritiza crearea unei industrii spațiale puternice și inovatoare ca pilon esențial pentru 

competitivitatea și securitatea UE. Voi continua activitatea de sprijinire a industriei spațiale a UE, în special prin 
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promovarea unei abordări strategice privind capacitatea de lansare, cercetarea și inovarea, precum și prin sprijinirea 

întreprinderilor inovatoare nou-înființate și în curs de extindere. 

Astfel cum se arată în scrisoarea mea de misiune, actul legislativ al UE privind spațiul va fi un element-cheie al 

politicii spațiale a UE, deoarece va crea o piață unică a sectorului spațial, va simplifica activitatea întreprinderilor 

noastre din domeniul spațial și va crea noi oportunități de afaceri. Mă voi asigura că standardizarea joacă un rol 

central în punerea în aplicare a actului legislativ al UE privind spațiul. Prin stabilirea unei abordări comune, a unor 

norme comune și a unor mecanisme de coordonare relevante, vom deschide calea către o industrie spațială 

competitivă a UE. În ceea ce privește acest proces, la începutul anului 2024 a fost efectuată o evaluare detaliată a 

impactului. Constatările sale au fost clare: avem nevoie de norme comune pentru ca operatorii din domeniul spațial 

să furnizeze fără probleme servicii în întreaga Uniune. Actul legislativ al UE privind spațiul este instrumentul cel 

mai potrivit pentru a crea această piață unică a sectorului spațial, pentru a spori competitivitatea industriei spațiale 

a UE la nivel mondial și pentru a asigura condiții de concurență echitabile pentru toți operatorii. Industria și alte 

părți interesate importante și-au exprimat sprijinul general pentru această abordare în cursul procesului de consultare.  

Voi depune eforturi pentru crearea unei piețe unice europene a apărării. Comisia va propune un fond european 

pentru competitivitate pentru a stimula investițiile în tehnologii strategice, în domenii precum inteligența 

artificială, spațiul, tehnologiile curate, biotehnologia, precum și în proiecte de interes european comun. Vom 

încerca să ne asigurăm că utilizăm forța bugetului nostru pentru a mobiliza și a reduce riscurile investițiilor private 

în obiectivele noastre comune, deoarece Europa își poate utiliza forța colectivă pentru a investi împreună în 

proiecte comune ambițioase. 

 

7. Ce măsuri concrete aveți în vedere pentru a crește capacitatea industriei de apărare de a produce în mod 

eficient și competitiv cantități suficiente de produse și servicii relevante? Cum intenționați să extindeți 

capabilitățile industriale pentru apărare din UE pentru a reduce dependențele externe nejustificate, în special 

pentru IMM-uri și întreprinderile mici cu capitalizare medie, fără a afecta bugetul alocat altor politici europene? 

Ce măsuri aveți în vedere pentru ca industria europeană să aibă un acces mai bun la materii prime și componente 

esențiale și pentru a reduce restricțiile privind utilizarea anumitor tehnologii? Care sunt planurile dumneavoastră 

pentru ca produsele și serviciile europene din domeniul apărării să devină mai atractive pentru a fi achiziționate? 

Cum intenționați să vă asigurați că sprijinul UE pentru bază industrială și tehnologică de apărare europeană 

merge în paralel cu integrarea IMM-urilor și a întreprinderilor cu capitalizare medie în lanțurile de aprovizionare 

și cu stimularea unor parteneriate cu adevărat noi între actori din diferite state membre? La un nivel mai general, 

cum veți consolida cooperarea dintre statele membre și ce rol preconizați pentru Agenția Europeană de Apărare? 

Cum arată în viziunea dumneavoastră cooperarea transfrontalieră și potențiala „specializare” în industria 

apărării? Care credeți că este rolul tehnologiilor digitale în apărarea europeană? Cum veți utiliza în mod optim 

bugetul și structurile Programului privind industria europeană de apărare (EDIP)? Care considerați că sunt 

resursele financiare adecvate pentru EDIP și instrumentele actuale conexe și cum intenționați să garantați aceste 

resurse? Cum vă veți asigura că EDIP va aduce beneficii maxime industriei din UE și care ar trebui să fie, în 

opinia dumneavoastră, criteriile de eligibilitate ale acestui program? Care este opinia dumneavoastră cu privire 

la demersurile UE de a finanța în mod direct industria ucraineană de apărare și aveți în vedere consolidarea 

acestei abordări? Cum vedeți viitorul EDIP după 2027?  

 

Pentru a asigura pregătirea pentru apărare, Uniunea și statele sale membre trebuie nu numai să dețină, ci și să 

beneficieze de disponibilitatea permanentă a întregului spectru de capabilități necesare pentru a face față 

confruntărilor militare cele mai extreme. În acest sens, este necesar să cunoaștem foarte bine toate tehnologiile 

critice și să avem securitatea aprovizionării cu orice echipament necesar fără nicio restricție privind utilizarea.  

Pentru a atinge acest obiectiv, cred cu tărie că UE ar trebui să poată dispune de o bază industrială și tehnologică 

de apărare care să fie competitivă la nivel mondial, dar și receptivă și rezilientă pentru a răspunde, în ceea ce 

privește volumul și timpul, oricărei nevoi exprimate de statele sale membre de a descuraja sau de a face față oricărei 

amenințări. O astfel de bază industrială și tehnologică de apărare a UE (EDTIB) trebuie să fie, de asemenea, 

rezilientă la orice șoc pentru ca lanțurile sale de aprovizionare să își poată îndeplini în continuare rolul în condițiile 

celor mai severe constrângeri. 

Prin urmare, primul meu obiectiv va consta în luarea de noi măsuri pentru a valorifica pe deplin potențialul unei 

piețe unice a produselor din domeniul apărării. Acest lucru va permite industriei de apărare a UE să beneficieze 

de o piață mai mare, câștigând eficiență, dar și îmbunătățind accesul la inovare.  

În plus, participarea transfrontalieră a IMM-urilor la lanțurile de aprovizionare din domeniul apărării este un 

parametru esențial pentru realizarea unei veritabile piețe unice europene a produselor și serviciilor din domeniul 
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apărării. În acest sens, cred că putem valorifica experiența de succes în ceea ce privește Fondul european de 

apărare, o treime dintre beneficiarii săi fiind IMM-uri. În mod similar, există și alte instrumente care sunt menite 

să faciliteze accesul IMM-urilor la finanțare, de exemplu mecanismul de capitaluri proprii în domeniul apărării, 

deja în vigoare, și Fondul pentru accelerarea transformării lanțului de aprovizionare, propus în cadrul propunerii 

de regulament privind EDIP. Dacă voi fi confirmat în calitate de comisar pentru apărare și spațiu, IMM-urile vor 

rămâne un punct de interes esențial în toate programele noastre privind industria de apărare a UE care sprijină 

EDTIB și vom continua să explorăm noi modalități și mijloace de sprijinire a acestora, axându-se în special pe 

simplificare. 

Voi fi pregătit să lucrez intens cu colegiuitorii pentru a mă asigura că aceștia adoptă rapid cea mai recentă 

propunere de regulament de instituire a Programului privind industria europeană de apărare (EDIP). Programul 

implică mai multe măsuri menite să transpună în practică obiectivele ambițioase stabilite în Strategia privind 

industria europeană de apărare (EDIS) și oferă sprijin financiar pentru consolidarea competitivității EDTIB, cu un 

buget propus de 1,5 miliarde EUR.  

EDIP va oferi noi stimulente și cadre pentru a încuraja și a facilita agregarea cererii de produse din partea EDTIB 

și investițiile suplimentare în dezvoltarea industriei noastre de apărare. Mai precis, în ceea ce privește sprijinul 

pentru competitivitatea EDTIB, EDIP va sprijini financiar extinderea capacităților europene de producție pentru 

produsele relevante din domeniul apărării, asigurându-se că acestea sunt disponibile la timp și în cantități suficiente 

pentru statele membre, prin extinderea cadrului logic de intervenție testat în temeiul Regulamentului privind 

sprijinirea producției de muniții (ASAP). În plus, EDIP va introduce și măsuri care să facă produsele europene din 

domeniul apărării mai atractive pentru a fi achiziționate. Comisia a propus crearea mecanismului european de 

vânzări în domeniul militar, menit să încurajeze disponibilitatea și să faciliteze achiziționarea de echipamente ale 

UE. Acest mecanism implică elaborarea unui catalog de echipamente produse de EDTIB și crearea unor rezerve 

europene destinate pregătirii pentru apărare, cu scopul de a spori disponibilitatea produselor și de a reduce timpul 

de livrare.  

Competitivitatea și atractivitatea EDTIB se bazează, de asemenea, pe potențialul său de inovare, care trebuie 

stimulat prin investiții adecvate. În acest sens, tehnologiile digitale au potențialul de a consolida apărarea 

europeană în mai multe domenii, de la securitatea cibernetică la operațiunile militare avansate. Principalele 

aplicații ale tehnologiilor digitale sunt deja abordate în cadrul Fondului european de apărare. Trebuie însă să se 

depună mai multe eforturi pentru a se asigura că EDTIB va oferi forțelor noastre armate soluții de ultimă generație, 

motiv pentru care intenționez să încurajez investițiile UE în inovarea în domeniul apărării. 

Cu toate acestea, nu poate exista o pregătire pentru apărare și nici o piață unică prosperă sau EDTIB fără investiții 

suficiente. Prin urmare, al doilea obiectiv al meu va consta în susținerea prin toate mijloacele posibile a unei 

creșteri considerabile a nivelului investițiilor în industria europeană de apărare. Avem nevoie de mai multe 

investiții din partea statelor membre pentru a recupera urgent decalajul actual în materie de investiții în domeniul 

apărării, de peste 400 de miliarde EUR pentru următorul deceniu. Nu avem nevoie doar de mai multe investiții, ci 

și de investiții mai bune, realizate în colaborare și în beneficiul EDTIB pentru a crea efectul de scară necesar. 

Prin urmare, ar trebui să cheltuim mai mult, să cheltuim mai bine, să cheltuim împreună. Având în vedere 

provocările în materie de securitate cu care se confruntă Europa, am convingerea că statele membre și Parlamentul 

European vor sprijini această abordare. 

Sprijinul UE ar trebui să se bazeze pe modelul EDIP și să cuprindă toate cadrele noastre logice de intervenție în 

sprijinul competitivității EDTIB, și anume sprijinirea cercetării și dezvoltării colaborative, a investițiilor 

productive și a achizițiilor publice în comun. 

Avem nevoie de cheltuieli mai colaborative și mai coerente. În acest sens, voi fi întotdeauna hotărât să încurajez 

statele membre să utilizeze pe deplin inițiativele și cadrele existente la nivelul UE, inclusiv cele elaborate și 

gestionate în cadrul Agenției Europene de Apărare (AEA). De exemplu, procesul anual coordonat de revizuire 

privind apărarea (CARD), cooperarea structurată permanentă (PESCO), precum și Planul de dezvoltare a 

capabilităților (PDC) au scopul de a ghida și de a facilita cooperarea statelor membre în domeniul apărării. Sunt 

convins că o interacțiune strânsă între serviciile Comisiei, AEA și Serviciul European de Acțiune Externă va fi 

esențială pentru a asigura în continuare o abordare coerentă între toate inițiativele UE din domeniul apărării. 

Totuși, o EDTIB mai prosperă poate contribui în mod semnificativ la pregătirea pentru apărare numai dacă este 

rezilientă la confruntările cele mai extreme. O industrie de apărare nu poate servi niciunui scop dacă încetează să 

mai aprovizioneze statele membre atunci când acestea au cea mai mare nevoie. Prin urmare, al treilea obiectiv al 
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meu va consta în consolidarea considerabilă a rezilienței globale a EDTIB. Acest lucru implică îmbunătățirea 

accesului de durată al întreprinderilor europene din domeniul apărării la materii prime, componente și tehnologii 

critice; instituirea unei guvernanțe solide a pieței unice și evitarea oricăror restricții privind utilizarea produselor 

din domeniul apărării. În ceea ce privește acest ultim aspect, este important să se sublinieze faptul că EDIP este 

conceput pentru a sprijini proiecte structurate pe termen lung, care depășesc acțiunile de urgență. Prin urmare, 

consider că setul de condiții de eligibilitate, construit pe modelul Fondului european de apărare, este cel potrivit 

pentru a ne îmbunătăți pregătirea pentru apărare și eficacitatea acesteia. 

În calitate de comisar pentru apărare și spațiu, voi colabora cu colegiuitorii pentru a pune în aplicare măsurile din 

cadrul EDIP, inclusiv regimul de securitate a aprovizionării (SoS). Acest regim va proteja statele membre și va 

ajuta industria să aibă acces la resursele necesare pentru producția în domeniul apărării. Sprijinul Parlamentului 

European va fi esențial pentru punerea în aplicare a acestui sistem, care va contribui la gestionarea perturbărilor 

lanțului de aprovizionare printr-un cadru flexibil de gestionare a crizelor. 

Însă niciunul dintre obiectivele de mai sus nu poate fi atins fără ceea ce aș numi al patrulea obiectiv al meu, 

permanent și transversal: insuflarea unui veritabil spirit de solidaritate și cooperare europeană în orice acțiune pe 

care o întreprindem în legătură cu apărarea la nivelul UE. Acest lucru trebuie să se traducă nu numai prin faptul 

că cooperarea devine regula între statele membre în ceea ce privește investițiile în domeniul apărării, ci și printr-

un obiectiv real de incluziune prin europenizarea lanțurilor de aprovizionare ori de câte ori este posibil. 

În final, un astfel de principiu al solidarității trebuie să își găsească ilustrarea cea mai evidentă și mai solidă în 

sprijinul de neclintit pe care îl datorăm și pe care trebuie să îl oferim în continuare Ucrainei. Iar acest lucru ar 

constitui al cincilea obiectiv al meu, care poate fi și cel mai convingător: mobilizarea tuturor eforturilor și a întregii 

energii pentru a ajuta Ucraina să câștige războiul. O prioritate pe termen scurt în acest sens este accelerarea 

asistenței pentru dezvoltarea capabilităților industriei de apărare a Ucrainei. Acest lucru va fi realizat prin 

integrarea Ucrainei cu industria de apărare și spațială a UE și prin asigurarea accesului Ucrainei la alte instrumente 

de sprijin ale UE datorită EDIP, precum și prin promovarea colaborării industriale în domeniul spațial. EDIP 

urmărește, de asemenea, să sprijine reconstrucția, redresarea și modernizarea industriei de apărare a Ucrainei, deși 

nu dispune deocamdată de o alocare bugetară. 

Prin urmare, voi colabora cu Parlamentul și cu statele membre pentru a mă asigura că găsim o soluție credibilă 

pentru a finanța în mod adecvat Instrumentul de sprijin pentru Ucraina propus în cadrul EDIP. Având în vedere 

pozițiile adoptate anterior de instituția dumneavoastră, înțeleg că ați lua în considerare în mod pozitiv acest obiectiv 

dacă și atunci când Consiliul este de acord.  

Această abordare cuprinzătoare nu numai că va consolida capabilitățile imediate de apărare ale Ucrainei, ci va 

pune și bazele pentru integrarea și modernizarea pe termen lung a industriei sale de apărare și spațiale în cadrul 

european. 

 

 

8. Cum intenționați să asigurați în mod concret autonomia strategică a UE în sectorul spațial și să promovați UE 

ca actor mondial? Ce măsuri veți lua pentru a continua dezvoltarea unei industrii spațiale europene competitive? 

Cum vă veți asigura că sectorul spațial european ține seama de cererea internă din UE de tehnologii spațiale? 

Cum veți asigura integrarea IMM-urilor și a întreprinderilor mici cu capitalizare medie în lanțurile de 

aprovizionare? Cum explicați evoluțiile industriale divergente din acest sector dintre UE, SUA și alte țări? Care 

este viziunea dumneavoastră despre viitorul act legislativ al UE privind spațiul? Ce măsuri ar trebui să includă 

acest act și când va fi prezentat? Cum veți aborda problema ce persistă la ora actuală privind accesul în spațiu și 

care va fi conținutul politicii UE privind lansatoarele de vehicule spațiale, inclusiv capacitățile alternative de 

lansare? Cum veți aborda provocările legate de utilizarea sustenabilă a spațiului? 

UE este o putere spațială mondială și un lider mondial în ceea ce privește observarea Pământului, datorită 

programului nostru emblematic Copernicus, precum și în domeniul navigației prin satelit prin intermediul Galileo. 

Suntem hotărâți să rămânem un actor mondial puternic în domeniul spațial.  

În același timp, în ultimii ani, UE și-a pierdut poziția de lider pe piață, au crescut dependențele în mai multe 

domenii spațiale, iar industria spațială a UE întâmpină dificultăți în a rămâne competitivă. SUA este actorul 

dominant la nivel mondial în domeniul spațial, beneficiind de o strategie națională foarte integrată și de un 

ecosistem solid de investiții. În cifre, SUA investește de cinci ori mai mult decât UE, iar investițiile Chinei vor fi 
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în curând duble față de cele ale bugetului UE pentru spațiu. Acest lucru duce la un deficit substanțial de investiții 

pentru UE.  

În acest context, consider că, pentru a promova o industrie spațială puternică și inovatoare a UE, avem nevoie de 

trei elemente principale. În primul rând, UE ar trebui să valorifice cererea instituțională europeană pentru a stimula 

creșterea sectorului și pentru a permite industriilor și IMM-urilor să se extindă și să promoveze lanțuri de 

aprovizionare fiabile și reziliente ale UE. În al doilea rând, UE trebuie să alinieze investițiile UE în cercetarea și 

dezvoltarea spațială la nivelul necesar de ambiție și să sporească eficiența acestor investiții. În al treilea rând, UE 

ar trebui să exploateze sinergiile dintre spațiu și apărare prin promovarea unor programe spațiale civile și de apărare 

compatibile.  

UE trebuie să își consolideze accesul autonom în spațiu prin diversificarea soluțiilor de servicii de lansare, creșterea 

concurenței și dezvoltarea unei oferte puternice de servicii de lansare, inclusiv pentru nevoile în materie de apărare.  

În primul rând, trebuie să agregăm cererea instituțională europeană de lansatoare din partea UE, a Agenției Spațiale 

Europene și a statelor membre. Trebuie să creăm o cerere internă mai mare în sprijinul soluțiilor de servicii de 

lansare ale UE, începând cu o platformă digitală pentru schimbul de informații, sprijinirea agregării cererii și 

achiziții comune. În al doilea rând, trebuie să sprijinim dezvoltarea de noi soluții de lansare prin intermediul unor 

noi sisteme de achiziții publice și să încurajăm inovarea revoluționară. În al treilea rând, trebuie să sprijinim 

infrastructura critică a UE, în special instalațiile de testare și de lansare.  

Alături de marile corporații, și întreprinderile mici și mijlocii joacă un rol important în economia spațială. În 

prezent, aproximativ 400-500 de IMM-uri contribuie la lanțul de aprovizionare spațial european. De asemenea, 

din ce în ce mai multe întreprinderi nou-înființate din domeniul Noului Spațiu dezvoltă tehnologii revoluționare, 

noi modele de afaceri și soluții mai eficiente din punctul de vedere al costurilor. Cred cu tărie că trebuie să 

valorificăm pe deplin potențialul inovator al acestor întreprinderi nou-înființate și IMM-uri. Ele trebuie să poată 

să se extindă, să se dezvolte și să se afirme ca furnizori credibili. Ar trebui să ne adaptăm în continuare normele și 

procesele în materie de achiziții publice pentru a le face mai rapide, mai flexibile și mai accesibile pentru 

întreprinderile nou-înființate și IMM-urile inovatoare. Este esențial să existe și un mai mare apetit la risc.  

Dacă voi fi confirmat în funcția de comisar, intenționez să mă bazez pe inițiativa CASSINI, care sprijină potențialul 

inovator al întreprinderilor europene din domeniul Noului Spațiu. Trebuie să îmbunătățim accesul la achiziții 

publice pentru întreprinderile nou-înființate și IMM-uri în cadrul Programului spațial al UE, să luăm măsuri pentru 

a dispune de un mecanism de achiziții mai flexibil și să îmbunătățim accesul la capitalul de creștere care sprijină 

întreprinderile inovatoare nou-înființate și în curs de extindere din UE.  

Viitorul act legislativ al UE privind spațiul va avea o importanță crucială pentru consolidarea acestei abordări, 

creând piața unică a spațiului și stimulând competitivitatea industriei spațiale a UE. Acesta ar trebui să implice 

cerințe obligatorii privind siguranța, reziliența și sustenabilitatea operațiunilor spațiale, acoperind atât sateliții, cât 

și lansatoarele, și să introducă măsuri semnificative pentru a încuraja dezvoltarea de noi piețe, de exemplu pentru 

operațiunile și serviciile din spațiul cosmic sau securitatea cibernetică pentru spațiu. 

Aceste eforturi ar trebui consolidate printr-o comunicare activă a UE, fie la nivel bilateral cu partenerii strategici, 

fie în contexte multilaterale, inclusiv în cadrul Organizației Națiunilor Unite, cu obiectivul de a promova 

standardele, valorile și prioritățile UE la nivel mondial.  

În concluzie, consider că, pentru a ne consolida poziția de putere spațială mondială, pentru a ne menține libertatea 

de acțiune în spațiu și pentru a ne asigura autonomia strategică, UE are nevoie de următoarele capacități strategice: 

(1) utilizarea spațiului pe Pământ – pe care o stăpânim prin inițiativele noastre emblematice în domeniul spațial 

Galileo, Copernicus și, în viitorul apropiat, IRIS²; (2) accesul în spațiu – pe care îl vom consolida; (3) monitorizarea 

spațiului – pe care o vom extinde și (4) acțiunea în spațiu – pe care o vom accelera.  
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Întrebare adresată de Comisia pentru transport și turism 

9. În scrisoarea de misiune pentru portofoliul respectiv, Președinta von der Leyen a însărcinat viitorul comisar 

pentru transporturi să continue consolidarea coridoarelor din infrastructura de transport cu dublă utilizare din 

rețeaua transeuropeană, precum și să colaboreze cu statele membre pentru consolidarea mobilității militare. 

Aceste priorități sunt menționate și în scrisoarea de misiune adresată viitorului comisar pentru apărare și spațiu. 

Ce acțiuni intenționați să întreprindeți, în cooperare cu viitorul comisar pentru transporturi, pentru a îndeplini 

aceste obiective, date fiind provocările geopolitice actuale cu care se confruntă UE? Cum veți sprijini dubla 

utilizare a infrastructurii de transport prin intermediul cercetării și dezvoltării, inclusiv cu ajutorul 

întreprinderilor comune și al parteneriatelor de tip public-privat? 

Permiteți-mi să încep prin a sublinia importanța mobilității militare în contextul geopolitic actual al războiului de 

la frontierele noastre. Instituția dumneavoastră, care a propus ca statele membre să ia în considerare nevoile de 

mobilitate militară atunci când construiesc sau modernizează infrastructura rețelei transeuropene de transport 

(TEN-T), este de acord cu acest punct de vedere.  

Pentru a putea răspunde unor situații de criză și pentru a contribui la pregătirea Uniunii, inclusiv pentru a sprijini 

Ucraina cu ajutor militar, dar și pentru a menține o poziție de descurajare, statele membre trebuie să fie în măsură 

să își deplaseze forțele armate și echipamentele cu rapiditate și la scară largă. În opinia mea, trebuie să ne 

concentrăm asupra a trei elemente principale: infrastructura cu dublă utilizare, aspectele de reglementare și 

reziliența.  

Deși s-au înregistrat deja progrese substanțiale în cadrul UE, cred că trebuie să ne accelerăm acțiunile. UE a investit 

deja 1,79 miliarde EUR în infrastructura de transport cu dublă utilizare. Aceste proiecte ne apropie de dezvoltarea 

coridoarelor de mobilitate militară de-a lungul rețelei TEN-T în Europa. Prin urmare, dacă voi fi confirmat în 

funcția de comisar pentru apărare și spațiu, voi colabora cu comisarul pentru transport sustenabil și turism pentru 

a mă asigura că eforturile de mobilizare a unui buget suficient pentru investițiile în domeniul apărării în următorul 

CFM aduc beneficii și infrastructurii de mobilitate militară.  

Ar trebui să desprindem învățăminte din situația Ucrainei și să extindem infrastructura de mobilitate militară pentru 

a acoperi toate aspectele logistice, inclusiv centrele logistice, combustibilii, piesele de schimb, capacitatea de 

reparații și muniția. Pregătirea pentru apărare a UE depinde de disponibilitatea acestor resurse de-a lungul 

coridoarelor, care permite operațiuni rapide și eficace. Actualizarea recentă pentru includerea infrastructurii pentru 

combustibili reprezintă un pas pozitiv în această direcție. 

Cercetarea și dezvoltarea finanțate de UE sprijină deja dezvoltarea infrastructurii de mobilitate militară. Fondul 

european de apărare are în prezent trei proiecte în curs, inclusiv pentru dezvoltarea unui sistem digital pentru 

schimbul securizat de informații privind mobilitatea militară (9 milioane EUR) și studii privind o platformă solidă 

pentru aeronave și viitoarea capabilitate strategică europeană de transport aerian (20 de milioane EUR).  

Cercetarea și dezvoltarea pot juca un rol major și în asigurarea rezilienței și a securității infrastructurii militare. 

Consider, de asemenea, că Fondul european de apărare are potențialul de a juca un rol mai important în elaborarea 

de soluții pentru dezvoltarea și protecția infrastructurii de mobilitate militară.  

Totuși, infrastructura singură nu va asigura deplasarea rapidă și neîngrădită a forțelor militare în întreaga Europă 

și în afara acesteia. Considerentele și sensibilitățile de ordin normativ, juridic, de securitate și politic încetinesc 

viteza cu care Europa își dezvoltă mobilitatea militară.  

Este esențial să se investească în mod susținut în infrastructura și logistica multimodală și transfrontalieră cu dublă 

utilizare. Am în vedere schimbări privind eliminarea barierelor, pentru a duce mobilitatea militară la un nivel 

superior – este momentul pentru soluții îndrăznețe pe măsură ce amenințările la frontierele noastre cresc. O acțiune 

esențială pe termen scurt și mediu ar trebui să fie transformarea mobilității militare într-o resursă logistică militară 

cuprinzătoare. În cazul în care voi fi confirmat de Parlamentul European, voi depune eforturi în vederea atingerii 

acestor obiective, în special în ceea ce privește dezvoltarea coridoarelor de mobilitate și eliminarea blocajelor de 

reglementare din acest domeniu. 

Ca ultim aspect, îl voi sprijini pe comisarul pentru transport sustenabil și turism în îndeplinirea Planului de acțiune 

privind mobilitatea militară, consolidând sprijinul pentru proiectele de mobilitate militară și posibilele coridoare 

prioritare de mobilitate militară viitoare. 
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Întrebări adresate de Subcomisia pentru securitate și apărare 

10. Raportul Draghi, printre altele, a subliniat că apărarea europeană are nevoie de investiții. În calitate de 

primul comisar pentru apărare și spațiu, veți avea sarcina de a vă asigura că apărarea se reflectă în prioritățile 

bugetelor anuale actuale și în cele din următorul cadru financiar multianual (CFM), care va fi negociat și adoptat 

în cursul actualei legislaturi. Cum vă veți asigura că apărarea devine o prioritate reală în acest proces și în 

special că Fondul european pentru apărare, programul privind industria europeană de apărare și toate 

propunerile viitoare din cadrul strategiei privind industria europeană de apărare vor fi finanțate suficient pe 

termen scurt și lung? De asemenea, ce opinie aveți despre explorarea altor căi de finanțare a apărării, cum ar fi 

resursele proprii, propunerile de mobilizare a investițiilor private, de exemplu reforma statutului Băncii Europene 

de Investiții, utilizarea activelor rusești înghețate și euroobligațiunile? 

Raportul Draghi evidențiază o combinație de deficiențe structurale care afectează competitivitatea bazei industriale 

și tehnologice de apărare europeană (EDTIB). Printre alte provocări, raportul identifică cheltuielile publice 

insuficiente pentru apărare (cheltuielile combinate pentru apărare ale celor 27 de state membre ale UE reprezintă 

în prezent aproximativ o treime din cele ale SUA, în timp ce în China cheltuielile cresc rapid), precum și accesul 

limitat la finanțare. În ceea ce privește cel de-al doilea aspect, deși Banca Europeană de Investiții (BEI) și-a 

intensificat recent în mod semnificativ sprijinul pentru tehnologiile cu dublă utilizare și pentru IMM-urile din 

industria securității și apărării, politica sa de creditare exclude în continuare finanțarea muniției și a armelor, 

precum și a echipamentelor sau a infrastructurii dedicate exclusiv utilizării în scopuri militare/polițienești.  

În ceea ce privește finanțarea și investițiile publice, dacă voi fi confirmat în funcția de comisar pentru apărare și 

spațiu, voi depune eforturi pentru a asigura cea mai eficientă utilizare a resurselor disponibile în bugetul UE. Acest 

lucru implică, în primul rând, luarea de decizii cu privire la domeniile prioritare pentru cheltuielile pentru apărare 

și, în al doilea rând, discutarea priorităților care necesită finanțare comună la nivelul UE pentru a fi realizate într-

un termen mai scurt și cu un cost global mai mic.  

Cartea albă privind viitorul apărării europene, pe care am sarcina să o prezint împreună cu Înaltul Reprezentant 

pentru afaceri externe și politica de securitate în primele 100 de zile ale mandatului, va identifica nevoile de 

investiții, pregătind UE și statele membre pentru confruntările militare cele mai extreme.  

În ceea ce privește modul de finanțare a acestor nevoi în cadrul actualului buget al UE, este important să se 

reamintească faptul că adoptarea rapidă a Programului privind industria europeană de apărare (EDIP) ar debloca 

1,5 miliarde EUR, în special pentru a contribui la pregătirea industriei de apărare a UE. Încă nu s-a găsit o soluție 

pentru finanțarea adecvată a Instrumentului de sprijin pentru Ucraina în cadrul EDIP. 

În plus, în calitate de comisar pentru apărare și spațiu, voi asigura, de asemenea, o punere în aplicare rapidă a 

Actului privind consolidarea industriei europene de apărare prin achiziții publice în comun (EDIRPA) și a Actului 

privind sprijinirea producției de muniții (ASAP).  

În plus, pentru a ne consolida pregătirea pentru apărare, trebuie să integrăm această cultură în toate politicile UE 

și să abordăm problema accesului la finanțare. Opțiunile de finanțare reprezintă o provocare: ele necesită fie 

contribuții naționale suplimentare la bugetul UE, fie un acord privind noi resurse proprii ale UE. Un nou program 

specific de împrumut pentru investițiile în domeniul apărării ar însemna și contribuții naționale suplimentare sau 

noi resurse proprii pentru a acoperi costurile de rambursare în viitor.  

Având în vedere aceste constrângeri, stimularea investițiilor private pentru apărare devine esențială pentru 

finanțarea și reducerea riscurilor aferente proiectelor comune de apărare și inovării în domeniul apărării. După 

cum am subliniat în scrisoarea mea de misiune, colaborarea intensă cu BEI, cu alte instituții financiare și cu băncile 

private va fi esențială pentru atingerea acestui obiectiv.  

O modificare a politicii de creditare a BEI, precum și o abordare de asumare a unor riscuri sporite în sprijinul 

tehnologiei profunde, cum este tehnologia spațială, ar aduce beneficii semnificative industriei europene de apărare. 

Astfel s-ar elibera fonduri și s-ar transmite un semnal extrem de necesar către restul pieței.  

Strategia privind industria europeană de apărare (EDIS) propune acțiuni concrete pentru depășirea barierelor 

existente, inclusiv furnizarea de orientări privind aplicarea cadrului UE de finanțare durabilă în domeniul apărării 
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și instituirea unui dialog la nivel înalt cu sectorul financiar. Intenționez să depun eforturi pentru o mai bună 

recunoaștere a suveranității, rezilienței și securității UE în cadrul finanțării durabile. 

EDIP propus include un Fond pentru accelerarea transformării lanțului de aprovizionare în domeniul apărării 

(FAST), menit să faciliteze accesul la finanțare al IMM-urilor și al întreprinderilor mici cu capitalizare medie din 

sectorul apărării. Aceste eforturi, combinate cu susținerea continuă pentru ca BEI să limiteze și mai mult sau să 

elimine excluderile din domeniul apărării din politicile sale de creditare, vor crea un mediu mai favorabil pentru 

investițiile și inovarea în domeniul apărării în întreaga UE. 

Privind în perspectivă pe termen lung, trebuie să stimulăm în mod semnificativ investițiile publice și private în 

cercetarea și dezvoltarea în domeniul apărării. Agenția pentru proiecte de cercetare avansată în domeniul apărării 

din SUA (DARPA) oferă un model inspirațional pe care UE ar trebui să îl ia în considerare. Am putea analiza 

posibilitatea instituirii unei abordări similare la nivelul UE, care să se axeze pe proiecte de cercetare cu un grad 

ridicat de risc și cu recompense ridicate, cu potențialul de a revoluționa capabilitățile de apărare. O astfel de 

inițiativă ar stimula cercetarea de vârf în domenii critice, ar impulsiona inovațiile revoluționare și ar asigura 

suveranitatea tehnologică a Europei în sectorul apărării. Adoptând această abordare, UE ar putea accelera 

dezvoltarea de tehnologii disruptive, ar putea reduce decalajul dintre cercetarea de bază și aplicațiile militare și ar 

putea menține un avantaj competitiv în peisajul mondial al securității aflat în evoluție rapidă. Acest efort ar 

completa inițiativele existente și ar consolida în continuare EDTIB. 

În plus, industria de apărare a UE ar trebui să desprindă învățăminte din realizările industriei spațiale a UE, în 

special în domenii precum dezvoltarea comună, tehnologiile de vârf, inovarea și furnizarea de servicii pentru 

întreaga UE și în afara acesteia. Valorificând aceste experiențe, putem promova succese similare în sectorul nostru 

de apărare, încurajând inovarea, colaborarea și autonomia strategică. 

Ca ultim aspect, ne așteaptă elaborarea următorului CFM și a instrumentelor sale, iar apărarea va fi o prioritate-

cheie.  

Reflecția noastră trebuie să înceapă cu „ce dorim să finanțăm”, pentru a vedea apoi „cum” putem să ne realizăm 

cel mai bine obiectivele și să maximizăm rezultatele pe teren. Acest lucru va permite ca finanțarea să aibă un 

impact mai mare.  

Dacă voi fi confirmat în funcția de comisar pentru apărare și spațiu, voi colabora îndeaproape cu comisarul pentru 

buget, luptă antifraudă și administrație publică pentru a mă asigura că aceste elemente sunt luate în considerare în 

pregătirea propunerii privind următorul CFM, care urmează să fie prezentată anul viitor.  

O EDTIB puternică reprezintă piatra de temelie a unei uniuni europene a apărării. Trebuie să conlucrăm pentru a 

consolida politica industrială a Uniunii și pentru a stimula sprijinul pentru sectorul apărării, punând accentul pe 

investiții mai multe, mai bune și comune.  


